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بازار اجاره مسکن چند وقتی است وارد فاز نابسامانی 
شده و مستأجران را تحت فشار مضاعفی قرار داده 
است. در این شرایط لازم است، لااقل مالکان بیش 

از پیش هوای مستاجران را داشته باشند.
بازار اجاره مســکن در شرایط نرمالی به سر نمی برد؛ با وجود 
آن که طی ماه های گذشته یعنی زمستان 1401 و تقریبا 2 ماهی 
که از سال جدید می گذرد جابجایی مستاجران به کمترین میزان 
خود می رسد، اما روند افزایش قیمت ها در این بازار شدت گرفته 

است.
عوامل متعددی برای این نابسامانی مطرح می شود که گستره 
آن کم کاری دولت قبل، مشاوران املاک، سایت های اینترنتی، 
تورم و... را در بر می گیرد. در این بین فعالان بازار مســکن بر 
این باورند عامل اصلی افزایش نرخ ها به خصوص در بازار اجاره 

مسکن سایت های اینترنتی هستند.
چند روز قبل نایب رئیس اتحادیه مشــاوران املاک با اعلام 
این که قیمت مسکن و به تبع آن نرخ اجاره بهای مسکن تابعی 
از شــرایط موجود اقتصاد کشور است گفته بود: ما در کسوت 
این که مشورت دهیم و کارشناسی ارائه دهیم، مشاوران املاک 
می خواهند کار انجام دهند. همیشه تمایل به شدن است. ذات 
شغل مشــاوران املاک این است که افراد را به تنظیم قرارداد 
سوق دهیم تا در قبال آن دستمزد را در قالب کمیسیون تعریف 

شده، دریافت کند.
وی تصریــح کرد: حال فرض کنید از مســتاجری که طی 
سال های قبل مبلغ کمی برای اجاره دریافت می شد، به یکباره 
بخواهیــم چندین برابر اجاره دریافت کنیــم. با این کار درآمد 

مشاوران املاک به خطر می افتد.
وی توضیح داد: از این رو مشاوران املاک هیچگونه تمایلی به 
افزایش قیمت ها در بازار مسکن ندارند، چون در زمانیکه قیمت ها 
متعادل است و توانایی افراد امکان انجام معامله در فروش و اجاره 

را می دهد، برای مشاوران بسیار بهتر است.
نایب رئیس اول اتحادیه مشاوران املاک همچنین با اشاره به 
کم کاری دولت قبل  در ساخت و ساز مسکن، در دولت یازدهم 
و دوازدهم مجموع واحدهای ساخته شده حدود 4 میلیون واحد 
بود این در حالی است که سالانه باید حدود 1.2 میلیون واحد در 
کشور ساخته شود. این یعنی حدود 6 میلیون مسکن کمبودی. 
این مسئله باعث شده خانه جدید وارد بازارمسکن نشود و بازار 

اجاره تحت تاثیر این کم کاری قرار گرفته است.
وی با اشاره به برنامه دولت برای حمایت از اجاره نشین ها، ادامه 
داد: مشاوران املاک از تعیین سقف افزایش قیمت قراردادهای 
اجاره بها حمایت می کنند، این اقدام باعث می شود تا ما بتوانیم در 
زمین مستاجران بازی کنیم.وی درباره نقش مشاوران املاک 
در نوسانات قیمت بازار مسکن، گفت: مشاوران املاک در بازار 

تاثیرگذار هستند اما تعیین کننده نیستند. حدود 70 سال است که 
درباره شغل مشاور املاکی قانون به تصویب رسیده است. اگر 
بخواهیم برچسب عامل افزایش قیمت را به مشاوران املاک 
بچسبانیم در این صورت چطور در سال هایی که در بازار مسکن 
دچار رکود هستیم ولو با تلاش مشاوران املاک اتفاقی نمی افتد.
وی تاکید کرد: واقعیت این است که میزان عرضه واحدهای 
مسکونی در موضوع فروش با قیمت ها در اجاره رابطه مستقیمی 
دارد. به هر میزان که در موضوع عرضه )فروش( مسکن کمتر 
باشــد به همان نســبت در دوره های بعدی برای تهیه ملک 

اجاره ای دچار مشکل خواهیم شد.
نایب رئیس اول اتحادیه مشاوران املاک با اشاره به آغاز فصل 
جابجایی مســتأجران از اواخر خرداد تا اواسط مردادماه، گفت: 
امروز قیمت سازی بازار مسکن در بستر فضاهای مجازی صورت 
می گیرد. در زمان حاضر فایل آنچنانی برای اجاره مسکن برای 

مشاوران املاک نیامده است.
بیگی نژاد تاکید کرد: هنوز مالکی برای ارائه فایل اجاره مسکن 

به مشــاوران املاک مراجعه نکرده است. اما متاسفانه از اواخر 
اسفند سال گذشته، سایت های اینترنتی با قیمت سازی، بازار اجاره 

را دچار التهاب کرده است.
مبنایی برای تعیین اجاره بها نیست

قیمت سازی در بازار مسکن امروز به بلای جان قشر مستأجر 
کشور تبدیل شده است. واقعیت آن است که تعیین نرخ اجاره بها 
هیچ مبنایی ندارد و برخی صاحبخانه ها بدون هیچ ضابطه ای 
اقدام به افزایش چند برابری اجاره بها کرده اند. از ســوی دیگر 
شــاید عنوان شود تورم عمومی کشور مبنایی برای تغییر نرخ 
اجاره بهاست. در این زمینه بررسی گزارش اخیر مرکز آمار ایران 
که ســال پایه آن تغییر کرده نشان می دهد نرخ تورم سالانه 
کالاها و خدمات مصرفی خانوارهای کل کشور بر اساس سال 

پایه 1400 طی اسفند سال قبل 45.8 درصد بوده است.
اگر در حال بدبینانه این عدد 50 درصد در نظر گرفته شود، باز 
هم افزایش بعضا 100 درصد و بیشتر از این رقم اجاره بها از سوی 

برخی مالکان هیچ توجیهی ندارد.

اما راهکار چیست؟
دولت طی سال های اخیر تلاش کرده با استفاده از برخی ابزارهای 
حمایتی بازار اجاره بها مسکن را کنترل کند. پرداخت کمک ودیعه 
وام مسکن  و تعیین سقف افزایش نرخ اجاره بها در قراردادهای 
تمدیدی 2 راهکاری بوده که دولت از آنها اســتفاده کرده است. 
طبق پیگیری های صورت گرفته قرار است همان شرایط سال 
گذشته با افزایش نسبی سقف وام کمک ودیعه مسکن در کشور 
اجرا شود. همچنین اجرای طرح ساخت واحدهای استیجاری نیز 
یکی از برنامه هایی است که می تواند کمک فراوانی به قشر حدود 
9 میلیون خانوار مستاجر کشور کند.امسال به واسطه قیمت سازی 
سایت های اینترنتی بازار اجاره مسکن در شرایط بحرانی به سر 
می برد و لازم اســت در این وضعیت مالکان با انصاف بیشتری 
اقدام به افزایش نرخ اجاره بهای مسکن کنند. البته در این زمینه نیز 

دولت برنامه هایی را در دستور کار دارد.
ابزار مالیاتی برای کنترل بازار اجاره مسکن

هفته گذشته سیدجواد ســادات فیرزنی مشــاور وزیر راه و 

شهرسازی با اشاره به بسته تنظیم شده ساماندهی بازار اجاره 
و گشت های شناسایی بنگاه معاملات ملکی غیرمجاز، گفته 
بود:بخشی از بسته تدوین شده برای ساماندهی بازار اجاره شامل 
گشت هایی است که از طریق اتحادیه اصناف و مشاوران املاک 
با پشتیبانی وزارت راه و شهرسازی اجرا شده است. در دوره جدید 
ضرورت داشــت تا از چند وجه به بازار مسکن ورود کنیم که 
یکی از آن وجوه به روزرســانی قوانین و بخشی دیگر اقدامات 

اجرایی است.
وی با بیان این که لایحه مالیات بر معاملات مکرر به مجلس 
ارسال شده که نیاز است نمایندگان در خصوص این لایحه نیز 
همکاری لازم را با دولت داشته باشند، افزود:  شناسایی برخی از 
خانه های خالی توسط سامانه های در اختیار دولت انجام شد که 
ابتدا برای مالکان حقیقی و حقوقـی 100 خانه خالی، 50 خانه 
خالی و بعد از آن کمتر از این تعداد برگه تشخیص مالیاتی صادر 
شد. بر این اساس از 570 هزار خانه خالی که اطلاعات آنها در 
دسترس بود برای حدود 300 هزار خانه خالی برگه تشخیص 
صادر شده است. این دسته از مالکان بدهکاران مالیاتی هستند 

که در فرآیند اخذ مالیات قرار می گیرند.
مشــاور وزیر راه و شهرســازی با اعلام تشکیل جلساتی با 
وزارت کشور از تصمیم گیری برای استفاده از ظرفیت شهرداری 
برای ساماندهی مشاوران املاک بدون مجوز خبر داد و گفت: 
گروه های ســاماندهی با گشــت و بازدید میدانی بنگاه های 
معاملات املاک فاقد مجوز را شناسایی می کنند که این کار با 
بهره مندی از ظرفیت بسیج اصناف و اتاق اصناف انجام می شود.
سادات فیرزنی اضافه کرد: در تلاشیم با همکاری دو سکوی 
معاملات املاک کشور اصالت آگهی ها را داشته باشیم و از درج 

قیمت گذاری های غیرواقعی جلوگیری کنیم.
وی ایــن را هم گفت که بــرای قراردادهای بلندمدت اجاره 
مسکن ابزار تشــویقی در نظر گرفته ایم و در لایحه ای که به 
مجلس داده ایم برای مالکانی که قراردادهای 2 تا 3 ساله امضا 
کنند و مبلغ رهن خانه را در بانک قرار دهند معافیت های مالیاتی 
در نظر گرفتیم. مقرر اســت تا نرخ سود برای این متقاضیان 
افزایش یابد.قطعاً یکی از دلایل اصلی گرفتاری امروز مستأجران 
کم کاری دولت های قبل در ساخت مسکن بود. مسئولان دولت 
قبل هیچ اعتقادی به برنامه های حمایتی برای ساخت مسکن 
نداشتند و در عوض معتقد بودند بازار را باید به حال خودش رها 

کرد تا کم و کاستی ها را برطرف کند!
خروجی این تفکر خطرناک امروز گریبان اجاره نشــین ها را 
گرفته اســت؛ مستاجرانی که علاوه بر این که به حمایت های 
دولتی چشم دوخته اند نیم نگاهی به انصاف مالکان دارند. مالکانی 
که شایسته است در شرایط کنونی اقتصاد بیشتر از قبل هوای 

مستاجران را داشته باشند.

نرخ اجاره مسکن فضایی شد!

اخبار کوتاه 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی از اجرای طرح تابستانه 
مهارت خبر داد و گفت که با آموزش مناسب و مدیریت 

اوقات فراغت، زمینه های ایجاد اشتغال فراهم می شود.
به گــزارش وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعی، »ســید صولت 
مرتضوی« در هفتمین جلسه شورای عالی نظام جامع آموزش و تربیت 
فنی، حرفه ای و مهارتی با اشاره به مصوبه »طرح تابستانه مهارت« 
اظهار داشت: این طرح با کمک سازمان آموزش فنی وحرفه ای، کمیته 
امداد امام خمینی)ره( و وزارت آموزش و پرورش انجام می شود و امروز 

جزئیات آن مورد بررسی قرار گرفت.
وی تاکید کرد: در طرح تابستانی مهارت، در نظر داریم به دانش آموزان 

آموزش های مهارت محور در اوقات فراغت را ارائه کنیم.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی، حلقه مفقوده در رشد تولید، افزایش 
بهره وری و ایجاد اشتغال را »مهارت« برشمرد و اذعان داشت: یکی از 
مشکلاتی که از دیرباز برای کشور طراحی نشده »آموزش« است که 

بسیار قدیمی است؛ بنابراین آموزش ها باید متناسب با زمان ارائه شود.
مرتضوی معتقد است که در صورت تربیت نیروی متخصص، فرصت 

شغلی نیز برای آن فرد فراهم می شود.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشاره به تأکید رهبر معظم انقلاب 
مبنی بر ارائه آمار درســت، خاطرنشان کرد: باید در همه زمینه های 
مربوطه آمار درست را ارائه کنیم و برای آن تعبیر درست داشته باشیم.

مرتضوی با تاکید بر این که لازمه پیشرفت هر کشوری، آموزش های 
کاربــردی و فنی وحرفه ای اســت، بیان داشــت: ســازمان آموزش 
فنی وحرفه ای کشور، تلاش های مضاعفی انجام داده تا ریل آموزشی را 
تغییر دهد و وزارت آموزش و پرورش و دانشگاه ها نیز این شیوه را پیشه 

کرده اند و با قدرت این کار را ادامه می دهند.
وی گفت: در نشست  ضمن رصد و پیگیری مصوبات نشست قبل، 
همه مصوبات عملیاتی و علاوه بر آن، طرحی نو برای ساختار آموزشی 

پنج سال آینده بررسی شد.
این عضو کابینه دولت سیزدهم افزود: همکاران در سازمان آموزش 
فنی وحرفه ای، نیروهای مسلح و سایر دستگاه ها، برنامه آموزشی را در 
برش سنواتی برای پنج سال آینده طراحی کردند که در این نشست 

تصویب شد.
برپایه این گزارش، در این نشست همچنین آیین نامه چگونگی تعیین 
انجمن های علمی، حرفه ای، اتحادیه ها و صنوف حرفه ای و شغلی، 
کلیات سازوکارهای لازم برای تقویت ارتباط بین نظام اطلاعات بازار 
کار، نظام اطلاعات آموزش و تربیت فنی وحرفه ای و مهارتی، شیونامه 
اجرایی تدوین استانداردهای آموزشی ارزشیابی و شایستگی حِرف و 

غیره بررسی شد.

فروش متری مسکن در بورس یکی از راهکارها برای خانه دار کردن مردم 
بوده است اما این پروژه در سال های گذشته با شکست رو به رو شده بود.

دولت سیزدهم تلاش کرده است که تا با فروش متری مسکن در بورس حداقل مردم 
را خانه دار کند و سرمایه ها را به سمت ساخت و ساز هدایت کند.با توجه به اینکه هر چهار 
تا پنج سال قیمت مسکن تحت تأثیر تورم و رشد بازارهای موازی به یکباره دچار جهش 
می شود به همین دلیل به نظر می رسد باید راهکار اساسی برای خانه دار کردن مردم از سوی 

دولت برنامه ریزی شود.
آیا بورس می تواند قیمت خانه را کنترل کند؟

با توجه به رشــدهای ادواری بازار مسکن، معمولاً تعدادی از متقاضیان از خرید خانه جا 
می مانند. در دهه های اخیر معمولاً چهار تا پنج سال یک بار این اتفاق می افتد که قیمت 
مســکن تحت تأثیر تورم و رشد بازارهای موازی به یکباره دچار جهش می شود و ارزش 
روز دارایی مردم در مقایســه با رشد قیمت خانه دچار افت می شود.طرح بورس املاک در 
ســال های اخیر مدنظر سازمان بورس، شورای عالی بورس، وزارت راه و شهرسازی و… 
بوده است و حتی سازو کار اجرایی آن در مقاطعی تهیه شده است اما شکل اجرایی آن به 

صورت جدی گرفته نشداست. این طرخ از سال 1399 مطرح شده است و بورس مسکن 
نیز می تواند ارزش سرمایه مردم را برابر تورم حفظ کند.با توجه به اینکه بازار مسکن براساس 
تورم رشد می کند از سوی دیگر برخی افراد سرمایه کافی برای خرید خانه ندارند که در بورس 
مسکن می توانند به متراژ مشخصی سهام خریداری کنند و سرمایه گذاری در بورس مسکن 
می تواند با کمترین سرمایه انجام شود.از سوی دیگر سال 1399 موضوع بورس مسکن 
تحت عنوان صندوق های زمین و ساختمان مطرح شد که به دلیل یک مشکل آئین نامه ای، 
سال ها متوقف بود. اصلاح آئین نامه در کمیسیون تخصصی دولت وقت انجام شد اما به 
سرانجام نرسید.دو سال قبل اوراق سلف بازار مسکن طی همکاری وزارت راه و شهرسازی 
و بورس کالا طراحی و اعلام شد که به زودی در یک پروژه عملیاتی می شود. بر اساس 
این ایده ارزش تمام شده ساخت یک واحد یا یک پروژه تبدیل به ورقه های کوچک بهادار 
می شود و در بازار توسط انبوه ساز عرضه می شود. بورس مسکن یکی از روش های کاهش 

وابستگی بازار مسکن به سیستم بانکی عنوان می شود.
طرح شکست خورده فروش متری مسکن در بورس

فرهاد بیضایی، کارشناس مسکن در خصوص طرح فروش متری مسکن به مهر گفت: 
فروش مسکن آن هم متری در بورس امکان پذیر نیست، بورس کالاهای همگن در آن 
عرضه می شود و مسکن جزو کالاهای همگن نیست و قیمت واحدی ندارد.وی در ادامه بیان 
کرد: قیمت خانه بر اساس طبقات، جنوبی و شمالی بودن، مکان جغرافیایی تعیین می شود و 
نمی توان با یک قیمت واحد آن را بفروش رساند مگر اینکه به صورت اوراق بهادر و سهام 
در بورس عرضه و به فروش برسد.این کارشناس مسکن در پایان افزود: در گذشته نیز این 
اتفاق در قالب صندوق زمین و ساختمان نتوانسته افکار عمومی را جلب کند و عرضه مسکن 
در بورس هم نمی تواند افکار عمومی را جلب کند باید در انتظار بود دید چه برنامه ای برای 
عرضه در بورس دارند.فروش متری مسکن از طریق بورس در چند سال اخیر مطرح شده 
اما مجال اجرا پیدا نکرده است. نرم افزار بورس مسکن آماده شده است و باید مسیر پیوستگی 

آن با بازار سرمایه فراهم شود تا مشکل فروش متری خانه برطرف شود.

قیمت کنسرو ماهی در نیمه نخست فروردین بین 30 تا 50 هزار 
تومان بــود؛ اما در هفته های جاری بازار این محصول پروتئینی 
نوسان داشته به طوری که قیمت برخی برندها به 64 تا 69 هزار 

تومان رسیده است.
اردیبهشت زمان تغییر قیمت بیشتر کالاها از جمله محصولات کشاورزی و مواد 
غذایی است. در هفته جاری نرخ جدید برخی کالاهای اساسی تعیین تکلیف و 
ابلاغ شد. مرغ، تخم مرغ، قند و شکر، بازار برنج خارجی و چای از جمله اقلامی 
هستند که بهمن سال گذشته به تشکل های بخش خصوصی مرتبط واگذار شد.

خرید تضمینی گندم هفته گذشته هر کیلو 15 هزار تومان از سوی سرپرست 
وزارت جهاد کشــاورزی اعلام شد که به دنبال اعتراض کشاورزان و گندمکار 
موضوع بازنگری قیمت اعلام شده در دستور کار قرار گرفت. قرار است در هفته 
جاری شورای قیمت گذاری کالاهای اساسی محصولات کشاورزی به ریاست 
سرپرست وزارتخانه به عنوان رئیس شورا تشکیل جلسه داده و قیمت توافق شده 
)17 هزار تومان( به امضا تمام اعضای شورا برسد. قیمت واقعی گندم موضوع 
مهمی اســت زیرا این محصول ضمن اینکه قوت غالب مردم است ماده اولیه 
بسیاری از صنایع غذایی از جمله ماکارونی محسوب می شود. کاهش کشت در 

کشور منجر به واردات این کالای استراتژیک با نرخ بالاتر خواهد شد.
گوشــت مرغ با وجود نرخ مصوب 73 هــزار تومان همچنان بالای 80 هزار 
تومان در بازار قیمت گذاری شده است. آخرین نرخ این محصول پروتئینی شب 
گذشــته 84 هزار و 900 تومان بود. گوشت قرمز در یک ماه اخیر تغییر قیمت 
نداشــته و همچنان بین 370 تا 465 هزار تومان در نوسان است. نرخ شیر خام 
 نیز در هفته جاری تعیین تکلیف شــده و هر کیلو، درب دامداری ها با افزایش

 25 درصد 15 هزار تومان شد. این نرخ سال گذشته 12 هزار تومان بود. به این 
ترتیب قیمت محصولات لبنی که در چند هفته اخیر برخی از آنها دچار کمبود 
در بازار بود افزایش قیمت خواهند داشت.همچنین با وجود افزایش قیمت قند و 
شکر از هفته دوم فروردین امسال و نایابی شکر در اردیبهشت قیمت نهایی هنوز 
از ســوی وزارت جهاد کشاورزی ابلاغ نشده است. اما بنا بر نامه منتشر شده از 
سوی انجمن صنفی کارخانه های قند و شکر ایران که از بهمن سال گذشته به 
عنوان تشکل بخش خصوصی متولی تنظیم بازار این کالای اساسی شده، هر 
کیلو قیمت شکر دولتی از 18 هزار تومان به 25 هزار و 500 تومان رسیده  مبلغی 
که دولت این محصول را به شکل فله ای خریداری کرده و پس از بسته بندی به 
38 و 33 هزار تومان )به ترتیب قند و شکر( برای مصرف کننده نهایی می رسد. 
البته این قیمت ها نوسان داشته و هنوز مشخص نیست پس از تعیین نهایی قیمت، 
نرخ قند و شکر در بازار چه عددی باشد.تن ماهی و رب گوجه فرنگی از جمله 
محصولات کنسروی کشور هستند که مشمول قیمت گذاری تعزیراتی شده اند. 
قیمت کنسرو ماهی در نیمه نخست فروردین بین 30 تا 50 هزار تومان بوده اما در 
هفته های جاری شاهد نوسان قیمتی در این بازار بوده ایم. در هفته جاری قیمت 
کنسرو ماهی برخی برندها تغییر کرده و بین 64 تا 69 هزار تومان نرخ گذاری 
شده اند. به نظر می رسد نرخ این ماده غذایی بیش از 60 درصد افزایش قیمت 
داشته است.بازار حبوبات و انواع برنج خارجی و ایرانی در چند هفته اخیر آرامش 

نسبی داشته و تغییری قیمتی نداشته است.

با وجود اینکه چندی پیش قیمت خرید تضمینی گندم 
15 هزار تومان اعلام شــد اما برخــی از فعالان این 
حوزه، کشاورزان و اعضای کمیســیون کشاورزی با 
قیمت اعلام شده موافق نیستند و درخواست برگزاری 
جلسه ای مجدد در شورای قیمت گذاری و تصمیم گیری 
در خصوص قیمت این محصول کشاورزی استراتژیک 

را دارند.
در روز 17 اردیبهشت ماه شورای قیمت گذاری و اتخاذ سیاست های 
حمایتی محصولات اساسی کشاورزی قیمت خرید تضمینی هر کیلو 
گندم را مجموعا 15 هــزار تومان اعلام کرد که بر این مبنا قیمت 
پایه گندم  11 هزار و 500 تومان،  یارانه کاشــت )تأمین بخشی از 
هزینه هــای کود و بذر( 1500 تومان و مبلــغ  2000 تومان  نیز به 
ازای هر کیلوگرم گندم تحویلــی به عنوان »جایزه تحویل گندم« 
تعیین شــد.تعیین و اعلام قیمت گندم توسط شورای قیمت گذاری 
برای سال 1402 در حالیســت که برخی از اعضای این شورا با آن 
موافق نیستند. رئیس اتاق اصناف کشاورزی چندی پیش اعلام کرد 
که اتاق اصناف کشاورزی، بنیاد ملی گندمکاران و کشاورزان با قیمت 
تعیین شده برای گندم موافق نیستند، زیرا معتقدند اگر انگیزه و مشوقی 
برای کشاورز نباشد ممکن است نیازمند واردات شویم.پیشه ور همچنین 
تصریح کرد که در روزهای گذشته در کمیسیون کشاورزی مجلس در 
خصوص قیمت گندم مباحثی مطرح شد و این کمیسیون اعلام کرد 
که شورای قیمت گذاری مجددا جلسه ای برگزار و در مورد قیمت گندم 
تصمیم گیری کند، ولی سرپرست وزارت جهادکشاورزی درخواستی 
برای جلسه نداشت و در نهایت نیز قیمت 15 هزار تومان را ابلاغ کرد.
عطاالله هاشمی - رئیس بنیادملی گندمکاران - نیز در گفت وگو با 
ایسنا با اشاره به اینکه با قیمت اعلام شده برای گندم موافق نیستیم 

و عدم اصلاح قیمت می تواند منجر به افت خرید گندم از کشاورزان 
شــود، گفت: تغییر قیمت گندم امری اجتناب ناپذیر است و قیمت 
بایستی اصلاح شود. کمیسیون کشــاورزی مجلس نیز با اصلاح 
آن موافق اســت.وی ادامه داد: نامه ای به مقام معظم رهبری ارسال 
کردیم و ضمن بیان مسائل و مشکلات اعلام کردیم که باید جلسه 
شورا مجددا برگزار و قیمت گندم اصلاح شود و از ایشان درخواست 
کمک کردیم.نایب رئیس کمیسیون کشــاورزی مجلس شورای 
اســلامی نیز در اظهارات اخیر خود در واکنش به تعیین قیمت 15 
هزار تومان برای خرید تضمینی گندم گفته است که ما دو روز متوالی 
گله مندی کشاورزان نسبت به نرخ 15 هزار تومانی گندم را با رئیس 
مجلس شورای اسلامی مطرح کردیم که ایشان گفتند این مسئله 
را در نشست سران قوا مطرح می کنند همچنین از سرپرست جهاد 
کشاورزی نیز درخواست کردیم جلسه فوق العاده شورای قیمت گذاری 
را تشکیل دهند.وی با تاکید بر اینکه کمیسیون کشاورزی پای کار 
است تا افزایش قیمت گندم را داشته باشیم اعلام کرد که ما در روز 
استیضاح وزیر صمت مفصل با رئیس جمهوری صحبت کردیم تا 
رضایت کشاورزان حاصل شود، در حال حاضر شورای قیمت گذاری 
باید نسبت به تجدیدنظر در قیمت گندم اقدام کند و امیدواریم دولت 
سیزدهم که همواره مدافع محرومان و کشاورزی بوده در این خصوص 
به نفع کشاورزان گام بردارد. همچنین  محمدجواد عسکری _ رئیس 
کمیسیون کشــاورزی آب و منابع طبیعی و محیط زیست اخیرا در 
نامه ای خطاب به رئیس جمهوری عنوان کرد که مســتدعی است 
دســتور فرمایید با توجه به خطر افزایش واسطه گری و قاچاق گندم 
تولیدی کشور نسبت به برگزاری نشست مشترک به اتفاق اعضای 
شــورای قیمت گذاری در اولین فرصت ممکن در محضر جنابعالی 

عنایت شایسته مبذول و نتیجه را به این کمیسیون اعلام کنند.

»طرحمدرسهتابستانهمهارت«اجرامیشود طرحشکستخوردهفروشمتریمسکندربورس

سرنوشتقیمتگندمچگونهرقممیخورد؟افزایشقیمتکنسروماهی

رییس کمیسیون کشاورزی اتاق تعاون:
 قیمت گذاری دستوری و افزایش هزینه های تولید 

به افزایش قیمت ها منجر شد
رییس کمیسیون کشاورزی و صنایع غذایی اتاق تعاون ایران گفت: قیمت 
گذاری دستوری در کوتاه مدت باعث ثابت ماندن قیمت کالا می شود، اما بعد 
از مدتی همین قیمت دستوری و سایر هزینه های تولید منجر به کاهش تولید 

و افزایش قیمت ها خواهد شد.
ارسلان قاسمی اظهار داشت: مواد اولیه تولید و هزینه دستمزد در سال جاری افزایش یافته است؛ 
ضمن اینکه 35 درصد هزینه حمل و نقل بالا می رود و نرخ تورم نیز تاثیرگذار است. وی افزود: 
افزایش قیمت ها مربوط به این دولت و دولت های قبلی نیست؛ بلکه مولفه های مختلف اقتصادی 
تاثیر دارند که باید درست کنار یکدیگر قرار گیرد.رییس کمیسیون کشاورزی و صنایع غذایی اتاق 
تعاون تاکید کرد: ما یک کشور تولیدی هستیم و همه ظرفیت ها برای رونق تولید فراهم است که 
نیاز به برنامه ریزی درست و کارشناسی دارد،قاسمی با اشاره به ثبات در اقتصاد گفت: پارامترهای 
اقتصادی را نمی توان با قیمت گذاری دســتوری تعیین کرد.وی ادامه داد: برای رشد تولید باید 
بخش های اقتصادی را به صورت تخصصی از یکدیگر جدا کرد؛ به طور قطع امسال پیش بینی 
می کنیم که رشد اقتصادی در بخش کشاورزی مثبت باشد.رییس کمیسیون کشاورزی و صنایع 
غذایی اتاق تعاون ایران با بیان اینکه باید موانع تولید رفع شود، گفت: اگر در شرایط فعلی ابزار تولید 
را فراهم کنیم و با تامین نقدینگی به کمک واحدهای تولیدی برویم، رشد تولید محقق خواهد شد.
قاسمی بیان کرد: اقتصاد ما بانک محور است که بدون اختصاص تسهیلات امکان پذیر نیست، 

در همین راستا باید دانش پایه را به بخش های تولیدی تزریق کنیم و بهره وری را ارتقا بخشید.

در نشست بهره وری اتاق بازرگانی ایران بررسی شد
الگوی کشت در ایران باید تغییر کند

در بیست ودومین نشست بهره وری، بررســی چالش ها و عوامل مؤثر بر 
افزایش بهره وری در بخش کشاورزی در دستور کار قرار گرفت و نمایندگان 

بخش خصوصی و کارشناسان دانشگاهی در رابطه با آن اظهار نظر کردند.
در ابتدای این نشست سید حمید کلانتری، رئیس هیات مدیره انجمن بهره وری ایران از اهمیت 
بهره وری در بخش کشــاورزی گفت و چند پرسش اساسی را مطرح کرد که قرار شد در این 
نشست به آن ها پاسخ داده شود؛ بهره وری که به امنیت غذایی جامعه می انجامد، به چه عواملی 
بســتگی دارد؟ اگر به اجزای بخش کشاورزی نگاه کنیم در کجاها با عنوان »نابهره وری« و 
»بهره وری پایین« روبه رو هســتیم؟ در قانون بهره وری مصوب سال 1389 مجلس شورای 
اسلامی تمهیدات زیادی برای بهبود بهره وری آب و کشاورزی دیده شده؛ چقدر از این قانون 

اجرایی شده و چرا بخش زیادی از این قانون اجرا نشده است؟
او گفت: مقایســه آمار تولیدات کشاورزی نشان می دهد که در ابتدای انقلاب تولید تاکنون 
محصولات کشاورزی از 27 میلیون تن به 130 میلیون تن رسیده است؛ یعنی 5 برابر افزایش 
تولید داریم؛ اما سؤال این است که آیا افزایش همراه با بهره وری بوده یا اینکه با تخریب ثروت های 
اساسی مثل سفره های زیرزمینی آب به این حجم از افزایش رسیده ایم؟رئیس هیات مدیره انجمن 
بهره وری ایران ادامه داد: در حال حاضر 400 هزار چاه غیرمجاز در کشور وجود دارد. مسائلی مانند 
آموزش، مکانیزاسیون و کشاورزی هوشمند، توسعه آبیاری مدرن، کشت گلخانه ای و ترویج چه 
نقش و سهمی در بهره وری کشاورزی دارد؟ در نظام توزیع نهاده ها، تولید محصول و ضایعات 
و بهره وری چه چالش هایی داریم؟ در بحث یکپارچه ســازی اراضی چقدر کشاورزی خرد را با 
مدیریت جامع توانسته ایم اصلاح کنیم؟ سیاست کشت که از وعده های وزاری کشاورزی بوده، 
چه نقشی در بهره وری دارد؟ شبکه های زیر سدها چه کمکی در بهره وری آب دارد؟بعد از آن 
محمدحسین شریعتمدار، رئیس مرکز ملی مطالعات آب و کشاورزی اتاق ایران گفت: باید به 
بهره وری در همه ابعاد مسائل اجتماعی و اقتصادی توجه شود؛ توجه به بهره وری در همه حوزه 
اقتصادی لازم اســت؛ اسراف غیرضرور را می توان با دیدگاه بهره وری اصلاح کرد.شریعتمدار 
گفت: در بخش ضایعات 30 درصد محصولات کشاورزی، اگر معادل آبی آن را محاسبه کنیم، 
حدود 13 درصد آبی مصرفی خواهد بود. باید بهره وری در اولویت کارهای اقتصادی و اجتماعی 
کشور قرار گیرد، باید ذی مدخلان، سیاست گذاران و مصرف کننده ها همه به این حوزه توجه کنند 
تا با جلوگیری از ضایعات عوامل تولید، ظرفیت ها برای پیشرفت کشور آزاد شود. از سال 1395 
در کنفرانس اقتصاد آب که در زمان مهندس چیت چیان برگزار شد، به پیشنهاد ما کنفرانس آب 
دوسالانه شود و قرار شد در اتاق ایران برگزار شود.بر اساس اعلام اتاق بازرگانی، بعد از آن عباس 
کشــاورز - معاون مرکز ملی مطالعات آب و کشاورزی اتاق ایران - گفت: کشاورزی در ایران 
با چالش های متعددی روبه روست؛ علی رغم برنامه های پنج ساله توسعه هنوز چالش های حوزه 
کشاورزی به قوت خود باقی است و تشدید هم شده، این باعث شده که بهره وری در کشاورزی 
بالا نباشد و افزایش تولید کشاورزی از طریق فشار بر منابع و تخریب منابع همراه باشد. طوری 
که کار به جایی رســیده که تغییر جدی ای در پایداری زمین ها داریم. ما در سرزمین خشک و 
نیمه خشک زندگی می کنیم ولی انتظارات ما کشاورزی شبیه مناطق پرباران است. از دهه 30 
مدل همین بوده و محصولات و فرمول غذایی هم در همین ترکیب است. این الگو برای کشور ما 
پیامدهایی دارد. بهره وری رشد نکرده و قدرت رقابت را ازدست داده ایم و زمین ها فرسایش شدیدی 
دیده و درآمد کشاورزان کاهشی است و بدون افزایش درآمد، سرمایه گذاری برای توسعه ممکن 
نیست و دولت هم نمی تواند چنین هزینه هایی را تأمین کند. مصرف آب بر کشاورزی تحمیل شده 
است.کشاورز گفت: سهم آب مصرفی کشاورزی 60 میلیارد مترمکعب است، اما سطح زیر کشت 
محصولات دائم ما یعنی باغبانی و جنگل و از این قبیل از  1.9 میلیون هکتار به 2.5 میلیون 
هکتار رسیده است و چیزی معادل 600 هزار هکتار افزایش داشته است. از طرفی بخش زراعت 
کشور که معمولاً هم به کم آبی مقاوم تر است 100 هزار هکتار افزایش داشته است، درواقع یکی 

از دلایل کسری منابع آبی کشور همین توسعه های بخش کشاورزی است.

اینفوگراف

دبیر کل انجمن صنایع لوازم خانگی ایران ضمن تاکید 
بر اینکه باید ابزارهای حمایت از تولید مهیا شود، گفت: 
ما صرفا به دنبال افزایش قیمت نیستیم؛ بلکه می خواهیم 
در یک فضای کارشناسی به تناسب هزینه های تولید، 
اشتغال حفظ شده و فعالیت ها توجیه اقتصادی داشته 
باشد، بنابراین نه به تولید کننده و نه به مصرف کننده 

هم ظلم نشود.
عباس هاشمی با بیان اینکه موضوع قیمت گذاری کالاهای مشمول 
در حوزه لوازم خانگی از ســوی سازمان حمایت برای این صنعت با 
چالش هایی همراه بوده، گفت: بــا وجود افزایش قیمت مواد اولیه، 
دستمزد و سایر هزینه های تولید، آخرین مجوز افزایش محصولات 
قیمت خرداد ســال گذشته بوده، اما این رقم این روزها پاسخگوی 

شرایط فعلی تولید نیست.
این در حالی است که به گفته وی، همچنان قیمت گذاری مواد اولیه 

تولید داخل مثل فولاد، مس، آلومینیوم، پتروشــیمی و غیره در بازار 
بورس بر مبنای قیمت های جهانی و نرخ ارز روز، به اضافه حاشــیه 
رقابت ناشــی از کمبود عرضه در معاملات بورس، انجام می شود. 
بنابراین مواد اولیه داخلی به قیمت بالاتر از قیمت های جهانی یا برابر 

با این قیمت ها به دست تولیدکننده می رسد.
دبیر کل انجمن صنایع لوازم خانگی با بیان اینکه به دلیل کمبود 
عرضه در برخی از مواد اولیه، بخشــی از آن ها نیز از بازار آزاد تامین 
می شود که این موضوع هم بر قیمت تمام شده اثر دارد، تصریح کرد: 
بنابراین افزایش قیمتی که در ســه ماهه اول سال قبل اعمال شد، 
پاسخگوی رشد هزینه ها نیست. خیلی از واحدهای تولیدی از بیش از 
پنج ماه پیش درخواست افزایش قیمت خود را به سازمان حمایت ارائه 

کردند، اما هنوز به این درخواست ها پاسخ داده نشده است.
هاشمی با بیان اینکه طبق اطلاعات مرکز آمار، سال گذشته نرخ 
تورم 47.7 درصد بوده که این رقم برای تولید بیشتر است، اظهار کرد: 

تولید راه کنترل تورم است و باید ابزارهای حمایت از تولید مهیا شود. 
در غیر این صورت ســهم ارزش افزوده صنعت لوازم خانگی کشور 
نسبت به ارزش افزوده کل صنعت هر روز کوچک تر خواهد شد. ما 
صرفا به دنبال افزایش قیمت نیستیم؛ بلکه می خواهیم در یک فضای 
کارشناسی به تناسب هزینه های تولید، تولیدکننده اشتغال خود را حفظ 

کند و فعالیت توجیه اقتصادی داشته باشد و نه به تولید کننده ظلم شود 
به مصرف کننده هم ظلم نشود. با قیمت گذاری دستوری این مهم 

محقق نمی شود و سهم صنعت کوچک تر خواهد شد.
وی با اشاره به اخباری که درباره افزایش قیمت برخی محصولات 
منتشر شده نیز گفت: به برخی محصولات آپشن های جدید اضافه 
شده یا مدل های جدید دارند که سابقه تولید نداشتند؛ بنابراین قیمت 
تمام شده آن ها بر اساس مدارک و مستنداتی که به سازمان حمایت 
ارائه می شود، تعیین و فروخته می شود. اما به درخواست افزایش قیمت 
کالاهایی که سابقه تولید داشته، از پنج ماه گذشته پاسخی داده نشده 
است. در صورت ادامه این شرایط ممکن است برخی تولیدکنندگان 
مجبور به تعدیل نیرو یا کاهش تولید و عرضه شوند که به بازار مصرف 
اسیب می زند و منجر به افزایش قاچاق خواهد شد. تقاضای ما این 
است سازمان های متولی و دست اندرکاران به صورت کارشناسی شده 

این موضوع را مورد بررسی قرار دهند.

صرفا به دنبال افزایش قیمت لوازم خانگی نیستیم
دبیر کل انجمن صنایع لوازم خانگی عنوان کرد
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